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Referat til møde i Natur- og Miljørådet d. 23. 
januar 2025 
Sted: Greve Rådhus, Rådhusholmen 10, 2670 Greve. Mødelokale 6+7. 

Tid: 17:00-19:00 
 
Til stede var: 

Formand, Byrådsmedlem Ronni Mark Nielsen 

Danmarks Naturfredningsforening, Lars Bjarne og Jon Sommer Nagel 

Danmarks Sportsfiskerforbund, Mogens Hansen 

Friluftsrådet, Lone Aalekjær 

Vandsamarbejdet Greve I/S, Peter Vilhelmsen 

Jægerforbundet, Thomas Røslau 

Landboforeningen VKST, Villads Sørensen 

Dansk Ornitologisk Forening, Klaus Homøe 

Børne- og Ungdomsorganisationernes Samråd, Ernst Seilling Olsen 

Naturstyrelsen, Midtsjælland, Jens Nielsen 

Strandparken I/S, Rune Byrnak-Storm 

Greve Museum, Anton Pihl 

Køge Bugt Stenrev, Allan Scheller 

Center for Teknik & Miljø, Jørgen Eriksen, Enhedschef 

Center for Teknik & Miljø, Line Sandholm Hermansen,  

Skov- og Landskabsingeniør, 

Center for Teknik & Miljø, Mathilde Marie Bartholin, Miljømedarbejder 

Gæst Center for Teknik & Miljø, Julie Torsbjerg Lynge, Klima 

 

 Afbud:  

• Handicaprådet, Allan Jørgensen  

• I/S Hedeland, Tina Vesth  

• Greve Sportsfisker-forening, Jan Brejning  

• Greve Sportsfiskerforening, Ivan Krabek  

• Køge Bugt Naturstrand, Karina Schramm-Hansen  

• Ishøj Naturcenter, Mai Westhoff  

• Greve Kogræsser- og Naturplejeforening, Christina Thierbach 
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Referat 
1. Velkomst ved ny formand for Natur- og Miljørådet, Ronni Mark Nielsen 

Ronni Mark Nielsen bød medlemmerne velkommen og præsenterede sig 

selv og hans baggrund som den nye formand for Natur- og Miljørådet. 

 

2. Præsentationsrunde af fremmødte, hvor de fortalte, hvad der var vigtigt 

for deres forenings deltagelse i rådet. 

Det var overordnet foreningernes interesse, at de var optagede af at 

beskytte nuværende natur og få mere natur i Greve Kommune.  

For de forskellige foreninger var det bl.a. disse punkter, der havde 

interesse: 

• vandløbene og vandmiljøet i Køge Bugt 

• fuglene og deres levesteder 

• stier (bl.a. multistier og handicapstier) og plads til at være aktive i 

naturen  

• beskyttelsen af grundvandet, og hvor der er mulighed for at 

plante skov og sikre de grundvandsdannende områder i Greve 

Kommune 

• formidling af historie og kulturarv, samt fortidsminder.  

• inddragelse og komme med input til kommunens planlægning af 

de grønne og blå arealer i Greve Kommune. 

 

3. Rådets rolle og fremtidige arbejde 
Ronni, formand for rådet begynder punktet med at høre, hvordan rådet 
i fremtiden tænker, at deres arbejde kan bidrage til at fremme grønne 
initiativer i kommunen, når der ikke afsættes midler til rådet. 
 
Lars Bjarne fra DN: Han har læst kommissoriet for Natur- og 
Miljørådet, hvor der står, at rådet er kommunens rådgivende organ. 
Han synes ikke, at rådet bliver inddraget nok i fx projekter om Lille 
Vejleå før det kommer i høring. Han mener at oplagte områder at 
inddrage rådet i er emner som restaureringsprojekter, kommuneplaner 
og budget i forhold til at komme af med forpagtningsaftaler fx 
Langagergård eller bidrage til faste plejeplaner. Han ønsker mere 
inddragelse fra administrationens side af og at rådet bliver taget mere 
alvorligt. 
 
Line fra administrationen spørger, hvordan formen på denne 
inddragelse skulle foregå? 
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Lone fra Friluftsrådet fortæller, at det grønne råd i Solrød bliver 
inddraget før planerne, kommer i høring i Solrød kommune og at der i 
deres kommissorium, står hvilke planer, de skal høres om. 
 
Ernst fra Børne- og ungdomsorganisationens Samråd mener, at når vi 
udtaler os som et råd er det med en større stemme end når 
foreningerne udtaler sig hver for sig. 
 
Mogens fra Dansk Sportsfiskerforbund ønsker mere medinddragelse i 
forhold til Vandmiljøplanerne, når de skal revideres. Efterlyser dialog, 
når der er vandplaner og har ikke været involveret i sådan en dialog i 
hans tid i rådet i 10 år. 
 
Lars Bjarne fra DN pointerer at et råd skal inddrages i god tid og ikke 
kun i en høring. Budgettet er oplagt, mener han. 
 
Ronni, formand for rådet spørger hvad skal rådet arbejde med for at 
det kan blive mere aktivt? 
 
Peter fra Vandsamarbejdet siger, at Tune Skov kunne være muligt 
område for skovrejsning i grundvandsdannende område og om man 
kan lægge politisk pres på at få det igennem via rådet. 
 
Jens fra Naturstyrelsen fortæller, at Tune Skov og Greve skov er aktive 
projekter for at beskytte grundvandet. Kildebrønde skov er et nyt 
skovrejsningsprojekt i samarbejde med Greve Kommune, 
Naturstyrelsen og Hofor. 
 
Lars Bjarne fra DN mener, at rådet kan blive mere aktive i 
kommuneplanlægningen i Greve Kommune fx går der rygter om at 
transportkorridoren snart ophæves. Ophævelsen af 
transportkorridoren kunne rådet være med til at lægge pres på at gøre 
denne til den grønne korridor, hvor vi kan starte med skovrejsning 
mellem Tune Skov og Greve Skov. 
 
Allan fra Køge Bugt Stenrev anbefaler, at en naturvejleder i Kommunen 
bør indtænkes til at kunne formidle om det der sker i kommunen. Der 
mangler nogen til at formidle om, hvad der sker i naturen. 
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Ronni, formand for rådet: Der er lavet et toårigt budget, hvor der ikke er 
afsat penge til rådet. Men dette gør ikke, at man ikke kan arbejde aktivt. 
Man kan søge midler andre steder i fx fonde. Han ønsker et aktivt råd, 
hvor vi kommer med initiativer. 
 
Ernst fra Børne- og ungdomsorganisationernes Samråd fortæller, at 
der er faser i Olsbækken i idekataloget der er afsluttet og flere ideer at 
tage hul på. 
 

4. Oplæg fra Julie Torsbjerg Lynge om Klimahandledagen d. 24. april 
2025 
 
Slides fra oplægget vedhæftes referatet som bilag. 
 
Julie fortæller om hvornår Klimahandledagen finder sted, og hvem 
klimahandledagen er for; særligt foreninger, skoler, virksomheder og 
kommunen selv. Hun fortæller om forskellige eksempler på, hvad en 
klimahandling kan være og at der kan findes mere inspiration på 
Danmarks nationale Klimahandledag. Men en klimahandling kan fx 
være grøn fælles middag, loppe/byttemarked eller 
reparationsværksted for foreningernes gear. Foreningerne kan også 
lave arrangementer, der er åbent for andre end medlemmerne fx 
lokalområdet eller en skoleklasse. Hvis man som forening ønsker at 
lave et samarbejde om at få en klasse ud d. 24. april, skal man sende 
en mail til klima@greve.dk inden d. 15. februar. 
 
Det er også muligt at skrive til klima@greve.dk og booke to samtaler 
med en medarbejder fra kommunens klimakontor. 
 
Relevante links til foreningernes klimahandle dag 2025: 

• https://greve.dk/klima/vores-foreninger/foreningernes-
klimahandledag 

• https://greve.dk/klima/vores-skoler/skolernes-klimahandledag 
• https://www.klimahandledag.dk 

 
5. Drøftelse af alternative mødeformater v. formand 

 

mailto:klima@greve.dk
mailto:klima@greve.dk
https://greve.dk/klima/vores-foreninger/foreningernes-klimahandledag
https://greve.dk/klima/vores-foreninger/foreningernes-klimahandledag
https://greve.dk/klima/vores-skoler/skolernes-klimahandledag
https://www.klimahandledag.dk/
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Ronni, formand for rådet: Kunne man tage ud og se nogle af de 
projekter, der var i gang i kommunen? Halvdelen af mødet kunne 
foregå ude. Så man kan blive klogere på hinandens områder. 
 
Der er generel opbakning til forslaget fra medlemmerne i rådet til at 
lave ændringer på mødeformatet og mødes ude i stedet for på 
rådhuset hver gang. Der bliver snakket løst om, at Mosede Fort kunne 
være et sted at mødes første gang.  
 
Lars Bjarne fra DN foreslår, at man kan mødes 3 gange om året i stedet 
for 2 gange om året. Dette er der generelt også opbakning til fra 
medlemmerne i rådet. 
 
Der bliver snakket om at få koordineret mødedatoerne med datoer for 
høringer eller ved inddragelse af rådet ved planlægning.  
 

6. Orientering fra administrationen i Greve Kommune 
Administrationen orienterer om aktuelle og relevante projekter for 
rådet: 
 
• Ansættelse af ny kystmedarbejder i Greve Kommune 
• Kommende borgermøder om stormflod 
• Vandløbsrestaurering i Grevebækken og Olsbækken 
 

Mogens fra Danmarks Sportsfiskerforbund savner at blive inddraget i 
processen og blive hørt, men er glad for tiltagene. Han nævner at 
Danmarks Sportsfiskerforbund har en Grusbande, hvor man kan søge 
om tilskud til sådanne projekter. 
 
• Ny rute v. Trampesti i Karlslunde Industri 
 

Ernst fra Børne- og ungdomsorganisationernes Samråd kommenterer 
på, at fra Trampestiens udgang til Greve Landeveje ligger langt fra 
indgangen til skoven og om de kunne flyttes tættere på hinanden. 
 
Line fra administrationen fortæller, at området er meget vådt, hvor den 
nye trampesti er etableret, og en trampesti i det våde område ikke er 
muligt. Trampestien er derfor planlagt på de tørre områder, så det har 
ikke været muligt at etablere udgangen tættere på skoven. 
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• Reparation af kystbeskyttelse ved Mosede Fort 
 
Høfderne er blevet repareret i efteråret 2024. Se billeder i slideshow. 
Yderligere er der blevet sandfodret for at reetablere stranden på 
læsiden. Man har hentet sand i Faxe bugt, der lægges 8.000 tons sand. 

 
Der bliver spurgt: Hvad med næste storm? Om 5-6 år er det gnavet 
væk igen? Hvad skal der til for at ændre denne sandfodring og 
gentænke? Kan man bede politisk om, at administrationen går ind og 
gentænker reetableringen? 
 
I tilladelsen til at etablere høfder (kystbeskyttelse) er vilkår om at der 
skal sandfodres. 
 
• Dialogmøde om restaureringsprojekt i Lille Vejleå afholdt d. 16. jan 

2024 
• Øresundsvandsamarbejdet markerer 30 års jubilæum m. 

konference i Helsingborg d. 9. april 2025 

Konferencen er også for foreninger, som kan tilmelde sig på 
hjemmesiden: https://www.sammenomoresund.org/  

• Kommuneplanrevision i gang (høring til sommer) – skovrejsning, 
lavbundsjorde, potentielle vådområder samt mulig udvidelse af 
grønt DK kort 

Rådet viste stor interesse for at blive inddraget i 
kommuneplanrevisionen. 

7. Evt. Aftale næste mødedato 
 
Rådet havde et ønske om møde før september, for at diskutere forslag 
til kommuneplanrevisionen. Administrationen vender tilbage med en 
aktuel dato, når der er snakket med Plan-afdelingen. 

https://www.sammenomoresund.org/

